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פרשת בלק 
י' בתמוז התשפ"ב

איש צדיק היה בירושלים, הגאון רבי משה אהרן שטרן זצ״ל, המשגיח בישיבת קמניץ. 
כשהיה בן שמונה שנים חלה במחלה קשה. אביו הביא את טובי הרופאים, פנה לרבנים, 

אמר עליו תהלים, ולבסוף אמר: ״ראה, הכל טורחים לרפואתך. כולם, מלבדך״...
שאל הילד: ״ומה עלי לעשות?״ ואביו ענהו: ״תקבל על עצמך איזו הנהגה טובה, כשתקום 
מחולייך!״ הסכים הילד, ושאל: ״מה, למשל?״ והאב הציע: ״תקבל על עצמך, שאם תחלים 

תשתדל להתפלל תמיד במניין!״ הבטיח, ונרפא!
קיים הבטחתו, וגדל בתורה וביראה. כאמור, היה למשגיח בישיבה. גדלה הישיבה, והמקום 
בארצות  להתרים  בעול  לשאת  התבקש  והמשגיח  בניין,  לבנות  תיכננו  מהכיל.  צר  הפך 
הברית. הסכים, ופנה למשרד נסיעות. התעניין, האם יש מניין במטוס... אמרו לו: ״רבינו, 
כאן משרד נסיעות, ולא ארגון תפילות... לרוב יש, אך לא נוכל להבטיח. אם מזג האויר אינו 
יוכל  כך, לא  ולפעמים, בפועל, אין מניין״... אם  יציב, חייבים הנוסעים להשאר במקומם. 

לנסוע. אמרו: ״נוכל להציע טיסה עם חניית ביניים באמסטרדם, עם שחר״.
חישב ומצא שיהיה בידו פנאי להספיק למניין ולחזור. בחר בדרך זו.

המטוס נחת באמסטרדם, ולפניו כשעתיים. נטל את הטלית והתפילין, ויצא מבית הנתיבות 
לאוטוסטרדה. עמד, וצפה במכוניות החולפות על פניו...

לפתע עצרה מכונית. נהגה שאל: ״לאן הרב צריך?״
״אני מחפש מניין לתפילת שחרית״.

״יעלה הרב״, הזמין הנהג. התברר שהוא יהודי המתגורר מחוץ לעיר ובכל בוקר נוסע אליה, 
להתפלל ולעבודתו. בתוך כמה דקות נמצאו בפאתי העיר, עצרו באיזו סמטה, הנהג יצא 
והינחה אותו לאיזו דירת קרקע. פתח בפניו את הדלת, והוא מצא עצמו בבית כנסת זעיר. 

היו שם שמונה יהודים שהמתינו להשלמת המניין...
התפלל במניין, ובסיום התפילה השלים הנהג את מצוותו והסיע את אורחו חזרה לשדה 
התעופה... כשהיה המשגיח מקמניץ מספר סיפור זה היו עיניו בורקות. אמר: ״הביטו וראו: 
שמונה אנשים השכימו קום והלכו לבית הכנסת להתפלל במניין. התשיעי אמור היה לבוא 
מהישוב הסמוך, כדרכו בכל יום. ומאיפה יבוא העשירי? הביאו אליהם יהודי מארץ ישראל, 

בדרכו לארצות הברית!״...
כי ״בדרך שאדם רוצה לילך, מוליכין אותו״...

עיקרון זה נלמד בגמרא מפרשתנו, מבלעם בן בעור. הבורא יתברך לא רצה שילך למדיין 
לקלל את ישראל. אמר לו: ״לא תלך עימהם״. אבל כאשר השתוקק ורצה, אמר: ״קום לך 
איתם״. מלאך רחמים ניסה למונעו, הציב מכשולים בדרכו. אבל כשבלעם אומר לו: ״ועתה, 

אם רע בעיניך )כאילו לא ידע שכך הוא( אשובה לי״, עונהו גם המלאך: ״לך עם האנשים״.
כי ״בדרך שאדם רוצה לילך, מוליכין אותו״. לטוב, או לרע. את המשגיח דקמניץ לתפילה 

ולצבור זכויות, ואת בלעם לקראת אובדנו.
של  הקבועה  המסגרת  הגדול״.  ״החופש  חל  זו  בתקופה  הדברים?  אמורים  מה  כלפי 
״בין  גם תקופת  בעצמו.  ליצור מסגרת  כל אחד מהם  ועל  נוער שובתת,  בני  מאות אלפי 
הזמנים״ מתקרבת, גם עונת החופשה מן העבודה. המונים משנים שיגרת חיים ורבים אף 
ובלבד  לנופש.  היציאה  גם  ברוכה  ככל שכרוכה השיגרה,  שונים.  נופש  למקומות  יוצאים 
שלא יתערערו בה הנהגות טובות וגדרים חיוביים. הן גדרי צניעות והנהגה, הן גדרי לבוש 
והתנהגות מרוסנת, הן גדרי מאכלים וכשרות מהודרים, הן גדרי תפילה במניין, לימוד סדיר 

וכל כיוצא בזה. ברור שבתקופה של שינוי קשה הדבר. 
דידוע הכלל: ״אין שלום ליוצא ולבא״, למי שיוצא ממסגרת אחת לאחרת. אבל יש לזכור 
כלל נוסף: שבדרך שאדם רוצה לילך מוליכין אותו. אם איתן הוא בדעתו לשמור על גדריו 

— ישמור עליהם בכל מצב, וייעזר לכך ממרום!

סח הראש"ל הגאון רבי שלמה משה עמאר שליט"א: 

״אני זוכר מעשה נורא, באדם מפורסם שהיה לו חולי 

הוא לעשות  היחיד  והרופאים קבעו שהסיכוי  קשה 

בסיבוך הלכתי חמור מנשוא.  כרוך  טיפול שהיה  לו 

מבני  הגדולים  הגאונים  אחד  את  שאל  יהודי,  אותו 

את  לעשות  לו  התיר  שלא  מפורסם,  פוסק  ברק, 

בכינו  שליש,  בדמעות  ובכה  אליי  בא  הוא  הטיפול. 

ביחד שעות ארוכות, והתפללנו.

שהיא  בסוגיה,  בדקתי  ביתי,  את  שעזב  ״לאחר 

והפכתי,  הפכתי  בהלכה.  ביותר  הקשות  מהסוגיות 

עד שמצאתי כי יש דרך מוצא. קמתי מיד ועליתי אל 

מרן, והצעתי לפניו את ההיתר שלי. מרן הקשיב לי 

אני  אך  היתר׳.  לו  ׳כתוב  בנחרצות  ומיד אמר  לרגע, 

פסק  מפורסם  גאון  אותו  כי  למרן  אמרתי  פחדתי, 

לאיסור. אך הוא אמר לי ׳הרב שלמה, אני אומר לך, 

אל תירא ואל תיחת!׳. הוא ממש התעקש שאכתוב 

דבר  של  בסופו  אלי.  הצטרף  הוא  ואף  ההיתר,  את 

נס  שם  אירע  ואף  מקרה.  לאותו  מזור  להביא  זכינו 

של ממש בכוח התורה.

פעם,  בכל  סוף.  בלי  אצלו  היו  שכאלו  מקרים 

כשהייתי חושש להביע את דעתי, הוא היה מלמדני 

פרק ב"לא תגורו", הוא לא חסך ממני מילות עידוד 

וחיזוק. ויכולני להעיד כי אלמלי רוב העידוד והחיזוק 

שקיבלתי ממנו, לא הייתי מעז פניי בהרבה פסקים.

ממשיך.  למרן  ״אין  הגרש״מ,  פוסק  אמרתי״,  ״כבר 

ההלכה  מהפכת  את  להגשים  להמשיך  זכיתי  אך, 

לי  אמר  אף  פעם  הראשית.  ברבנות  חולל  שהוא 

׳הרב שלמה, הקב״ה מוליך אותך באותה  בחביבות: 

דרך שלי׳. הוא התכוון לומר שמסלול הרבנות שלנו 

קצת מקביל. כי הוא היה בפתח תקווה וגם אני, הוא 

כיהן ברבנות תל אביב, ואף אני. הוא היה חבר בבית 

הדין הגדול ואף אני. ומאוחר יותר אף זכיתי להתעטר 

תלמיד,  הייתי  תמיד  כמוהו.  לציון  הראשון  בכהונת 

כי ראיתי בדרכו הרבנית, את  היה הרב.  והוא תמיד 

דרך האמת.

הייתי  ושעל  צעד  כל  על  שכמעט  להעיד,  ״יכולני 

שואל ומציע בפניו. ותמיד אישר את כל התשובות 

שלי - ובכך אני תולה את הצלחתי״.

בדרך שאדם רוצה לילך

לע"נ מרן רשכבה"ג שמריהו יוסף חיים בן פעשא מרים זצוק"ל

קורא יקר! אם ברצונך להנציח את הגליון להצלחה, לרפואה שלימה, או להבדיל לע"נ יקירך, צור עוד היום קשר עם המערכת. זכור! "כל המזכה את הרבים אין חטא בא על ידו".קורא יקר! אם ברצונך להנציח את הגליון להצלחה, לרפואה שלימה, או להבדיל לע"נ יקירך, צור עוד היום קשר עם המערכת. זכור! "כל המזכה את הרבים אין חטא בא על ידו".
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הסתכלות 
חיובית )א(

לתופעה  עדים  אנו 
ובכל  מקום  בכל  זו 
שחורות  רואי  אנשים  פסימיים,  ואנשים  אופטימיים  אנשים  נראה  תמיד  זמן, 
לעומת אנשים הרואים הכול בוורוד. נשים לב שלא תמיד הפסימיים הם אנשים 
הסובלים יותר. נראה אנשים שלא חסר להם כלום ובכל זאת הם מסתובבים עם 
פרצוף של מלפפון חמוץ כאילו עשו להם משהו וכל העולם נגדם, הם כל החיים 
בוכים ומתלוננים, לעומת זאת נראה אנשים שאתה פשוט עומד ומשתומם איך ועם 
ובכל  מה הם בדיוק שמחים?! אנשים שכל חייהם מסכת אחת של התמודדויות 
זאת הם מלאים שמחה והודיה, כך שלא נסיבות החיים הן אלו הגורמות לנו להיות 

שמחים או עצובים, אלא דווקא המיקוד הוא זה שקובע. 
שמעתי פתגם חכם: אופטימי זה אחד הרואה בכל קושי הזדמנות, פסימי זה אחד 

שבכל הזדמנות רואה קושי... 

רבי יענקל'ה גלינסקי זצ"ל, המגיד הנודע, היה סמל של שמחה, למרות חייו שהיו 

מלאים בסבל. כשנשאל על סודו השיב: העולם אומר שיש אלו הרואים את חצי 

הכוס הריקה ויש שתמיד ישימו לב לחצי הכוס המלאה. אני, אמר ר' יענק'לה, נמוך 

קומה, אני רואה רק את חצי הכוס המלאה... 

זהו עניין של הרגל הנהפך לטבע, אנשים שחיו באווירה ביקורתית ותמיד שמעו מה 

לא בסדר ומה חייבים לשפר, מה ממש בגדר חוצפה, פיתחו מסננים בהם כל הטוב 

נפלט החוצה ומה שנשאר אלו רק הקשיים, הבעיות והעוולות, לעומת אנשים שחיו 

באווירה שמחה ומפרגנת, למדו לקלוט רק את הטוב, ואילו הרע, אף אם הוא קיים, 

הוא משהו שולי לחלוטין. 

ממבנה  לחלק  הפכה  זו  תכונה  השחורות  רואי  מהאנשים  חלק  שאצל  למרות 

'כבולעו כך פולטו'. כפי שתפיסת  ניתן לשינוי,  אישיותם, בכל זאת ברור שהדבר 

ויחפש  בטוב  יתחיל להתמקד  בכוח  כך אפשר לשנותה. כשאדם  נוצרה,  זו  עולם 

תמיד מה טוב ומה כן היה מוצלח ומה כן קיבלנו, לאט לאט המוח יתרגל לחשוב 

ולראות את החיים באור חיובי.

"לא הביט און ביעקב"
ברק,  בני  בתחילת  השחור',  ל'כביש  ירדתי  זצ"ל:  גלינסקי  הגר"י  סיפר 
יש  האוטובוס.  לתחנות  ימינה,  פניתי  בחדרה.  לישיבה  באוטובוס  לנסוע 
שם מזנון, ואחד ממקבצי הנדבות שקד שם על מצוות ארבע כוסות דרך 
זה  "תגיד, בשביל  והפטיר  גדושות. עבר שם אדם,  כוסות עראק  חירות, 

אתה אוסף כל היום?!"…
ברוך  הקדוש  ראו!  נא  "ראו  ורטן:  מיין,  חכליליות  עיניים  השיכור  בו  נתן 
הוא נותן לי כבר שבעים ושתים שנה, ומעולם לא שאל מה אני עושה עם 

הכסף. ואתה נותן חצי שקל וכבר דורש דין וחשבון?!"…
שור  רכש  שאלה.  לשאול  קצב  אליו  עלה  התפלא:  אייבשיץ  יהונתן  רבי 
בכסף מלא, והנה סירכה בריאה. עיין, ולא מצא מקום להתיר. קיבל הקצב 
את הדין. הפסיד חמש מאות גילדן עוברים לסוחר, וימכור את הבשר לגוי 
עם  הסתכסך  הרב.  בפני  תורה  לדין  הקצב  הגיע  למחרת  אפסי.  במחיר 
פלוני בסכום של עשרים גילדן. שמע הרב טענות הצדדים, והכריע לטובת 

השני. על הקצב לשלם.
ואז פער פה, תצילנה האזניים: אחת מן השתים, או שהרב בור ועם הארץ, 
אינו יודע לפסוק וטועה בדבר משנה, או שמשוחד הוא ומטה את הדין. את 

כל העיר יבעיר, את כל הקהל יקומם!
והרב עומד ותוהה: אמש הודיעו שהפסיד חמש מאות גילדן, סבר וקיבל. 

היום בשביל עשרים, הופך עולמות?!
לדין  ומציית  הוא,  מאמין  יהודי  הן  מזדעק.  הכסף  הפסד  על  לא  והבין: 

תורה. אבל חורה לו שהשני מרוויח…
הקנאה היא הראשונה מהדברים המוציאים את האדם מן העולם )אבות 
פ"ד מכ"א(. כה נוקב המשל: "אומרים לחמור טול כור של חיטים ונחתוך 
לז(.  בהעלותך,  )ספרי  לשאול?"  ורד  ככר  טול  לאדם:  אומרים  ראשך? 
וכאן, 'לקינו בכפלים': אנו רוצים בכיכר של הזולת. אותו אין אנו משיגים 
ולשאול אנו יורדים. שהקנאה, מוציאתנו מן העולם! אבל, למעשה, לקינו 

פי שלושה. כי אין בכלל מה לקנא בזולת!
ונסביר. הכתוב אומר: "לא תחמוד בית רעך, לא תחמוד אשת רעך ועבדו 
ואמתו ושורו וחמורו, וכל אשר לרעך" )שמות כ, יד(. ונשאלת השאלה: אם 
בסוף כלל הכתוב: "וכל אשר לרעך", מדוע פרט בתחילה את ביתו ואשתו, 
שורו וחמורו? אלא, אדם מתגורר עם אשתו ועשרה ילדיו בשלושה חדרים, 
צפוף עד מחנק, ועובר ליד וילה, רואה מעבר למדשאות את הבית הענק, 

זוג הורים ושני ילדים בעשרה חדרים והעיניים יוצאות.
"רגע, האם אתה יודע ששלום הבית שם מעורער והוא חווה גיהנום?"

"לא ידעתי, מי סיפר לך?" "גם אני לא יודע, אבל אולי, ואין מה לקנא בו".
"היית רוצה להתחלף איתו, כולל האולקוס והאבנים בכליות?"

"ואתה יודע שהוא מסובך בשוק האפור?" "אז מאיפה אתה יודע שכדאי 
לקנא בו?! "שיש במה?!"

אל תלטוש עין רק לבית, לחמור ולרכב, לאשה או לעוזרות הבית. זה הולך 
רק קומפלט, עסקת חבילה, "וכל אשר לרעך", ויש הפתעות. אתה מוכן?

לא, מוטב שאשאר בשלי…

 "הן עם כלביא יקום וכארי יתנשא" )כג, כד(.
עם ישראל הוא עם המזדרז עד מאד בקיום המצוות, וכפי שנאמר בתחילת 
השולחן ערוך )אורח חיים סימן א׳ סעיף א׳( על חיוב הזריזות: יתגבר כארי 

לעמוד בבוקר לעבודת בוראו!
ה״חפץ חיים״, היה מבצע תמיד כל פעולה בזריזות בלתי מצויה. לא זו בלבד 
שהיה רץ למצוה, אלא שבכל מעשיו מורגשת היתה תמיד רעננות ותסיסת 
הדבר  לסיבת  פעם  נשאל  כאשר  צעיר.  כילד  בזריזות  פעל  בכל  נעורים. 

השיב: כהנים זריזים הם. יש להתרגל להיות זריז בכל.
בעבודת  הקשורים  שונים  באימונים  עצמו  את  לאמן  היה  נוהג  זו  מסיבה 
חיים״ במסעותיו השונים,  ה״חפץ  מובילים את  העגלונים שהיו  הקרבנות. 
היו מספרים שהוא אינו מרשה להם להעמיד את העגלה בעת שהוא צריך 
לעלות או לרדת, אלא הוא קופץ עליה בעת מרוצתה. ונימוקיו עמו, שבתור 

כהן עליו להתרגל לזריזות הדרושה לעבודת הקורבנות...
היתה  האחרונות  חייו  בשנות  חיים״  ה״חפץ  של  מצויה  הבלתי  זריזותו 
יוצאת מגדר הרגיל. מרגיש אני את עצמי - כך נהג לומר - כאדם שהרשו 
לו להישאר לרגע קטן נוסף באוצר המלך, מקום שם יכול לאסוף ככל אשר 

תאווה נפשו מאוצרות המלך ובכל רגע עלול הוא להידרש לעזבו...
כך העולם הזה, מקום בו ניתן לאסוף תורה, מצוות ומעשים טובים ובכל רגע 

עלולים להידרש לעזבו...

"וירד מיעקב והאביד שריד מעיר" )כד, יט(.
מבאר רש׳׳י: ״והאביד שריד מעיר״ - מעיר החשובה של אדום והיא רומי, 
יהיה שריד  ״ולא  י״ח(:  א׳,  )עובדיה  בו  כן, שנאמר  ועל מלך המשיח אומר 

לבית עשו״.
רבות  הבירה.  בעיר  לנסוע לבקר  מעשה באדם אחד שהשתוקק עד מאד 
שמע האיש על העיר הגדולה, על המון האדם שבה ועל החנויות המלאות 

כל טוב, ונפשו כלתה לחזות במו עיניו בנפלאות הכרך הגדול.
אולם דא עקא שהדרך לשם הייתה מסוכנת מאד. שודדים עזי נפש ארבו 
לנוסעים ושדדו מהם את כל אשר להם ולא פעם אף שלחו ידם בנפש... 

משוס כך לא ניתן היה לנסוע אלא בשיירה מלווה בחיילים חמושים.
כשלושה  התאספו  כאשר  פעם  בכל  אלא  יום,  מדי  יצאה  לא  כזו  שיירה 
מניינים של אנשים המבקשים לצאת לדרך, התארגנה שיירה וביחד נסעו 
בדרך החתחתים. בגודל חפצו התכונן האיש לנסיעה ומדי יום היה אורז את 
מטלטליו ושם את פעמיו אל כיכר העיר, שמא היום הוא היום המיוחל שבו 
תתארגן שיירה ותצא לדרך. בסוף היום היה האיש שב אל ביתו בפחי נפש 
על שלא יצא לדרך. למחרת בבוקר שוב שם פעמיו אל ככר העיר בצפייה... 

וחוזר חלילה...
כן הוא גם הנמשל - אמר ה״בן איש חי״ - משיח צדקנו יושב בשערי רומי 
ומצפה בכל יום לבוא ולגאול את עם ישראל גאולה שלימה. בכל יום ויום 
איננו  עדיין  מצידנו  שאנו  אלא  היום,  הגיע  כבר  אולי  ומצפה:  יושב  הוא 
ראויים לכך. עדיין אין אנו מוכנים לצאת לדרך... ברגע שנהיה מוכנים תבוא 

הגאולה השלימה במהרה ונזכה לבנין בית המקדש! הדבר תלוי רק בנו!


